
Deník | Pátek 9. 8. 2019   |  číslo 2902   |   volný prodej 10 Kč   |   řízená distribuce   |    www.e15.cz

Zenový mnich  
s miliony na účtu
Tržní hodnota televize 
Gaia československého 
rodáka Jiřího 
Ryšavého činí zhruba 
105 milionů dolarů. 
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Výnosný autoland 

Koláž E15 

Trojice tuzemských automobilek poslala loni mateřským koncernům rekordní 
dividendu 78,2 miliardy korun. Jen Škoda Auto vyplatila přes 70 miliard. 
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Jak slepit koalici
Vládní prázdniny jsou sice v plném proudu, 
ministryně financí Alena Schillerová za ANO 
však pilně vyjednává o rozpočtu s koaliční ČSSD. 
Sociální demokraté totiž požadují pro své rezorty 
dohromady až 18 miliard navíc oproti prvnímu 
návrhu. Schillerová už částečně vyhověla mini-
sterstvu zemědělství, souboj s ministryní práce 
Janou Maláčovou ji teprve čeká. Jestli Schillerová 
nechce, aby se naplnily předpovědi komentátorů, 
že vláda padne s rozpočtem – bude muset zatlačit 
slzu a otevřít kasu.

Nějakou tu miliardu navíc chce i rezort kultury, 
který nemá ministra. Řídí ho náměstek René 
Schreier, jehož pověření považují opoziční politi-
ci za nezákonné. Schreier by prý rozhodně neměl 
vyjednávat o rozpočtu. Inu, mocenský boj mezi 
ANO, ČSSD a Hradem zřejmě nejvíce odnese 
kulturní obec.

Rozjitřené emoce jsou i v pražské koalici pod 
vedením pirátského primátora Zdeňka Hřiba. 
Napětí mezi Piráty a TOP 09 se zvyšuje. Šéf
TOP 09 Jiří Pospíšil už avizoval, že kvůli sporu 
o Pražskou plynárenskou možná přehodnotí setr-
vání v koalici. Však už se vzadu hlásí ODS.

PLZEŇSKÉ měst-
ské dopravní dnes 
vypravují do plného 
provozu první tři nové 
tramvaje typu EVO2 
z Krnovských opraven 
a strojíren. Do kon-
ce roku jich bude 
v Plzni devět. Všechny 
na lince číslo 1. Jsou 
plně nízkopodlažní 
a klimatizované, mají 
1,5násobnou kapacitu 
proti jednotlivým 
vozům a výrazně tišší 
provoz.

LINKA ČÍSLO 1 BUDE TIŠŠÍ
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přímá letecká 
spojení s USA 

bude mít Praha 
od příštího 

května.
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od dubna do července na rádiích 
Kiss a Impuls. Druhé ze jmeno-
vaných patří holdingu Agrofert, 
který premiér Andrej Babiš 
(ANO) vložil přede dvěma lety 
do svěřenského fondu.

„Takže peníze státu za inzerci 
končí u oligarchovy firmy. Asi 
na každém úřadu sedí rozpočtář, 
který směřuje peněžní toky 
do holdingu,“ uvedl na sociál-
ních sítích opoziční poslanec 
Jakub Michálek (Piráti). Minister-
stvo nařčení odmítá. „Všechny 
mediální kampaně se soutěží 
v rámci výběrových řízení, 
přičemž hlavním kritériem je 

Účtenkovka polyká
další miliony korun
NGUYEN Thuong Ly

Na propagaci účtenkové loterie 
dá letos ministerstvo financí 
téměř třikrát více peněz než 
loni. Na marketing a PR rezort 
utratí zhruba 4,6 milionu korun, 
loni to přitom bylo 1,6 milionu. 
Zájem o loterii, která funguje 
v návaznosti na elektronickou 
evidenci tržeb, totiž od předloň-
ského spuštění klesá a v sou-
časnosti stagnuje na zhruba 
350 tisících hráčů měsíčně. 
Ambice ministerstva financí jsou 
přitom mnohem vyšší. „Účtenko-
vá loterie má potenciál zaujmout 
třetinu až polovinu domácností 
v Česku, a to za předpokladu od-
povídající informační kampaně 
a inovací projektu,“ řekl mluvčí 
ministerstva Zdeněk Vojtěch. 
Podle ČSÚ je v Česku zhruba 
4,3 milionu domácností.

Rezort investuje především 
do kampaně v rozhlase, kam 
putuje drtivá většina letošního 
rozpočtu na marketing. Za vý-
robu devíti reklamních spotů 
a jejich odvysílání zaplatilo 
ministerstvo 3,2 milionu. Službu 
zajistila společnost Radio United 
Broadcasting, spoty se vysílaly 

cena,“ uvedl mluvčí Vojtěch. 
Kromě rozhlasu investuje rezort 
i do kampaně na Facebooku či 
do výroby propagačních video-
spotů a plakátů. Celkové náklady 
na loterii činí přes 12 milionů 
korun, dalších 64 milionů se 
ročně rozdělí na výhrách.

Ministerstvo financí považuje 
Účtenkovku za úspěšný projekt. 
„Množství pravidelných hráčů 
pohodlně garantuje naplnění 
cílů tohoto projektu – tedy aby 
významné části spotřebitelů 
nebylo lhostejné, zda účten-
ku dostane, či nikoliv,“ řekl 
Vojtěch.

Zápisník  
NGUYEN Thuong Ly

Vývoj nezaměstnanosti v posledních 
12 měsících (podíl nezaměstnaných osob 
ve věku 15–64 let v procentech)
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Finanční paušál jako 
alternativa stávajícího 
systému stravenek, 

který navrhuje ministerstvo 
financí, vzbudil silné reakce 
všech, koho by se případná 
změna mohla týkat. 

„Je to opakovaná snaha 
ministerstva financí bom-
bardovat funkční, zavedený 
a oblíbený systém,“ připo-
mněl předseda Českomorav-
ské konfederace odborových 
svazů Josef Středula dřívější 
plány na zrušení daňového 
zvýhodnění stravenek, které 
chystal už ministr financí 
Miroslav Kalousek.

Rezort: Podporu získá 
milion dalších lidí 

„Stravenky jsou alternati-
vou tam, kde zaměstnavatel 
nemůže zřídit kantýnu nebo 
jídelnu, ale zároveň je ocho-
ten přispívat zaměstnancům 
na jídlo během pracovní 
doby,“ dodal Středula. 

Podle ministryně financí 
Aleny Schillerové (ANO) 
budou změny v systému stra-
venek součástí návrhu novely 
zákona o daních z příjmů. 
Zaměstnanci by podle něj 
dostávali peníze na stravu 
přímo. Příspěvek od zaměst-

navatele by byl dál daňově 
zvýhodněn. Rezort počítá, 
že podporu na stravování tak 
získá další milion zaměstnan-
ců, kteří dnes stravu dotova-
nou nemají. 

Proti oligopolu na trhu 

Dalším z důvodů, proč Schi-
llerová třetí možnost ke stáva-
jícím papírovým či elektro-
nickým stravenkám chystá, je 

Schillerová 
rozdělovala 
další peníze
Státní fond dopravní 
infrastruktury bude příští 
rok hospodařit se zhruba 
70 miliardami korun. Je to 
o pět miliard více, než byl 
původní návrh státního 
rozpočtu schválený vlá-
dou, řekl ministr dopravy 
Vladimír Kremlík po jed-
nání s ministryní financí 
Alenou Schillerovou (oba 
za ANO). Rozpočet mini-
sterstva dopravy se proti 
původnímu plánu měnit 
nebude a zůstane 60,2 mi- 
liardy korun.

To rozpočet minister-
stva zahraničí na příští 
rok se zvýší o 253 milionů 
nad původně plánovaných 
7,9 miliardy korun. S mi-
nistryní financí se na tom 
dohodl ministr zahraničí 
Tomáš Petříček (ČSSD). 
Původně požadoval zvýše-
ní rozpočtu o 1,5 mi- 
liardy korun, dohodnu-
tý nárůst ale podle něj 
nakonec zabezpečí provoz 
velvyslanectví i nástroje 
pro předcházení nelegální 
migraci. Podle šéfky finan-
cí Schillerové lze další část 
požadavků ministerstva 
zahraničí pokrýt z jeho 
nespotřebovaných výdajů 
z minulosti. /čtk/

Firmy se bojí o peníze na jídlo
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to, že stravenkové firmy mají 
na trhu oligopol a většinu zis-
ků ve stovkách milionů ročně 
vyvádějí do ciziny mateřským 
společnostem. Možné zneuži-
tí dominance největších firem 
na trhu navíc od loňska šetří 
antimonopolní úřad. 

Podle posledních výročních 
zpráv vydělal lídr tuzemského 
stravenkového trhu, společ-
nost Sodexo, za rok do srpna 
2018 před zdaněním 430 mi- 

lionů. Jeho konkurent Ede-
nred vykázal za loňský rok 
zisk před zdaněním 202 mi- 
lionů korun. Společnost Up 
pak za rok 2017 vydělala před 
zdaněním 100 milionů korun. 

Stravovacím zařízením 
se systém zamlouvá 

Firmy na stravenkovém trhu 
tlak vůči svému podnikání 
nechápou. Argumentují tím, 
že v systému, který řadu let 
funguje bez problémů, je 
volná konkurence. Kdokoliv 
na něj může přijít a v oboru 
působit, což se také děje, 
když své stravenky v poslední 
době představily i řetězce 
Kaufland nebo Lidl. 

„Restauracím celý systém 
přináší tržby v řádu desítek 
miliard korun ročně,“ upo-
zorňuje ředitelka Edenredu 
Daniela Pedret.

Podle ekonoma Lukáše 
Kovandy existence stravenek 
z principu zvyšuje ceny v po-
hostinství. „Toto navýšení je 
pak zdrojem zisku stravenko-
vých firem, zároveň je zátěží 
pro zaměstnance firem, kteří 
stravenky nedostávají,“ soudí 
Kovanda.   VÍCE E15.cz

Michal ŠENK

ŘEČ ČÍSEL. Závodní stravování dnes využívá zhruba 1,8 milionu 
z celkového počtu 4,3 milionu zaměstnanců. Stravenky pak 
dostává 1,5 milionu zaměstnanců.
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Jaroslav BUKOVSKÝ

Rekordních 78,2 miliardy 
korun dividend loni vyplatilo 
svým mateřským firmám trio 
tuzemských výrobců automo-
bilů. To je takřka čtyřnáso-
bek částky, která od českých 
výrobních pásů s auty 
putovala do zahraničí o rok 
dříve. Zároveň šlo o čtvrtinu 
z celkového loňského odlivu 
dividend z Česka. Rozhodu-
jící, více než sedmdesátimili-
ardová suma, mířila do ně-
meckého Wolfsburgu, sídla 
automobilky Volkswagen.

„Důvodem vyššího odlivu 
dividend jsou především 
v případě německého 
koncernu centrální investice 
do výzkumu elektromobili-
ty,“ říká šéf Sdružení automo-
bilového průmyslu Zdeněk 
Petzl. Samotná automobilka 
důvody výplaty dividendy 
odpovídající takřka dvoua-
půlnásobku zisku za rok 2017 
nekomentovala. Podle Petzla 
ale na škodovácké investice 
zbývá dostatek prostředků 
i tak. Z řad odborů ale opti-
mismus nezaznívá.

„Každá neodvedená 
koruna na dividendách by 
pomohla zlepšit investice 
ve Škodě Auto,“ zdůrazňuje 
člen vedení škodováckých 
odborů Kovo MB Jaromír 
Kobrle. Už před půldruhým 
rokem si odboráři kupříkla-
du povzdechli, že Škodovka 
nemohla kvůli Volkswagenu 
uskutečnit investici do ukra-
jinské autolakovny Solomo-
novo, který by řešil kapacitní 
problémy.

Letošní návrh dividendy 
automobilka nezveřejnila. 
„Informace k vyplaceným di-
videndám ze zisku roku 2018 

budou zveřejněny v roce 
2020,“ uvádí mluvčí auto-
mobilky Kamila Biddle. Zbylí 
dva velcí hráči autoprůmy-
slu si letos rozdělí necelých 
deset miliard. 

Zatímco na konta japon-
sko-francouzských vlastníků 
kolínské T.P.C.A. odplyne 
278 milionů korun, tedy o ne-
celých dvacet milionů méně 
než loni, nošovický Hyundai 
pošle matce přes devět mili-
ard. „Více vyděláváme, takže 
vyplácíme i vyšší dividendu,“ 
uvádí mluvčí nošovické firmy 
Petr Vaněk. Zatímco automo-
bilka loni vydělala meziročně 
o necelých 600 milionů 
více, na dividendě nošovický 
výrobce odvede mateřské 
Hyundai Motor Company 
o 1,6 miliardy více. „Automo-
bilky nemají důvod v Česku 
dále investovat. Potřebují 
své peníze jinde. Buď je 
z politických důvodů směřují 
do výroby elektroaut v do-
movské zemi, nebo z ekono-
mických důvodů do výroby 
v zemi, jejíž pracovní síla je 
levnější než v Česku,“ uzavírá 
ekonom Czech Fund Lukáš 
Kovanda. 

Autoprůmysl 
vyplatil rekordní 
dividendu
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Automobilky nemají 
důvod v Česku dále 
investovat. Potřebují 
své peníze jinde.

Časopis i předplatné kupujte na www.ikiosek.cz/formen
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(NE)OBYČEJNÝ DEN 
S ADAMEM ONDROU
CELÝ DEN JSME DOPROVÁZELI 
NEJLEPŠÍHO LEZCE NA SVĚTĚ.

OUTDOOR SPECIÁL
KTERÉ OUTDOOROVÉ KUSY 
JSOU LETOS MUST HAVE? 

KULTURA NA SRPEN
KNIHY, KTERÉ PŘEČÍST 
A KONCERTY, KTERÉ NAVŠTÍVIT.

JAK SE PIJE
V GRUZII
GRUZIE OČIMA A JÁTRY 
NAŠEHO REDAKTORA.

299611/147 inzerce

ČSOB vyskočil zisk 

Čistý zisk skupiny ČSOB 
v prvním pololetí stoupl 
o 45 procent na 10,9 mili-
ardy korun. K růstu zisku 
přispěla koupě zbývající-
ho 45procentního podílu 
v Českomoravské stavební 
spořitelně a přecenění 
dosavadního podílu. Objem 
aktiv pod správou skupiny 
vzrostl meziročně o deseti-
nu na 228,2 miliardy.

T-Mobile zvýšil tržby

Operátor T-Mobile zvýšil 
v prvním pololetí tržby 
v Česku meziročně o 2,5 pro-
centa na 13,59 miliardy 
korun. Provozní zisk  
EBITDA stoupl o 5,1 procenta 
na 5,9 miliardy korun. Počet 
uživatelů mobilních služeb 
vzrostl proti loňskému prv-
nímu pololetí o 0,8 procenta 
na 6,224 milionu.

Penamu klesl zisk

Výrobce pečiva Penam, 
který patří do holdingu Ag-
rofert, loni zvýšil meziročně 

tržby o 132 milionů korun 
na 3,73 miliardy. Zisk se 
však snížil na pětinu, tedy 
na 23 milionů korun. Podle 
předsedy představenstva 
Jaroslava Kurčíka odráží 
hospodaření složitou situaci 
na trhu.

Cestovní ruch míří 
k rekordu

Služeb ubytovacích zařízení 
v České republice v letošním 
druhém čtvrtletí využilo 
5,8 milionu lidí, meziročně 
o 4,9 procenta více. Hosté 
v nich strávili i více nocí. 
Jejich počet se proti stejné-
mu loňskému období zvýšil 
o 3,8 procenta na 14 mi-  
lionů. Dosavadní výsledky 
podle odborníků ukazují, 
že cestovní ruch v ČR letos 
tak jako loni zřejmě čeká 
rekord.

Z Prahy se začne létat 
do Chicaga

Letiště Václava Havla v Pra-
ze v příštím roce získá další 
přímou linku do Spojených 
států. Letecký dopravce 
American Airlines zahájí 
v květnu roku 2020 lety 
z Prahy do Chicaga. V sou-
časnosti se z Prahy létá také 
do New Yorku, Filadelfie 
a Newarku. Chicago patří 
podle Letiště Praha z po-
hledu celkového potenciálu 
v USA mezi TOP 5 destinací 
v rámci celé Severní Ameri-
ky. /čtk/

Krátce



návštěvníků neustále roste, 
letos by se jej mohlo zú-
častnit 100 tisíc lidí. Akci je 
možné podle hlavního eko-
noma BH Securities Štěpána 
Křečka přirovnat k závodu 
Moto GP v Brně. „Do měs-
ta přicházejí lidé, kteří by 
v něm normálně nebyli. Ze 
stejného důvodu se konají 
i olympiády a mistrovství 
světa,“ tvrdí.

Růžové ekonomice  
se daří 

Velké popularitě se pochody 
za práva LGBT komunity 
těší například v Londýně. 
Letošního pochodu se tam 
zúčastnilo až 1,5 milionu lidí.

Návštěvníci podle společ-
nosti ICM Unlimited během 
festivalu utratili průměrně 
o 51 liber více, než kdyby 
trávili běžný den v Londýně. 

Martin ŠTORKÁN

Pochody lesbiček, gayů, 
bisexuálů a transsexu-
álů (LGBT) nejsou jen 

manifestací této komunity 
za rovnoprávnost, ale také 
ekonomickým impulzem pro 
lokality, v nichž se pořádají. 
Takzvaná růžová ekonomika 
každým rokem pražským 
firmám navýší tržby o stami-
liony. Výjimkou by neměl být 
ani nyní probíhající devátý 
ročník festivalu Prague Pride, 
který vyvrcholí zítřejším prů-
vodem komunity Prahou. 

Největší nárůst tržeb hlásí 
obchody s takzvanou queer 
módou, gay bary i hotely. 
Loni například podle údajů 
pořadatelů vygenerovali 
účastníci festivalu na tržbách 
za různé služby v metropoli 
více než 390 milionů korun. 
„Průměrná útrata pražských 
návštěvníků festivalu za den 
je 450 korun, u mimopraž-
ských jde o 630 korun. Nej-
více pak utrácejí zahraniční 
návštěvníci, a to asi 2600 ko-
run za den,“ citovala loňský 
výzkum mezi zúčastněnými 
koordinátorka Prague Pride 
Bohdana Rambousková. 

Návštěvníků ze zahraničí 
je zhruba čtvrtina, nejčastěji 
jsou z USA a z Velké Británie. 
„S LGBT komunitou pracují 
naše zahraniční zastoupení 
jako se specifickou cílovou 
skupinou a připravují pro 
ně marketingové aktivity 
na podporu cestovního 
ruchu,“ popisuje mluvčí 
agentury CzechTourism 
Michaela Klofcová.

Sto tisíc lidí

Významu Pride si všimli 
i hoteliéři. Například hlav-
ním hotelovým partnerem 
festivalu je globální značka 
Mama Shelter, která má kro-
mě Prahy hotely i v Londý-
ně, Paříži nebo Los Angeles.  
Z festivalu těží také obchody. 
Slevy a dárky k nákupům 
nabízí během festivalu na-
příklad prodejna luxusního 
oblečení Diesel v pražské 
Pařížské ulici, zákazníci v ní 
mohou využít „duhovou“ 
dvacetiprocentní slevu 
na nákup nové kolekce.

Průvod Pride se v Praze 
pořádá od roku 2011. Počet 

Prague Pride oživuje 
ekonomiku metropole

www.e15.cz | 5

390
milionů korun loni 

utratili účastníci 
pochodu Prague 

Pride.

2019/20

KONEČNÁ CENA ROZHODUJE!

AŽ 2 DĚTI ZDARMA
SUPER SLEVY PRO DOSPĚLÉ
NÍZKÁ ZÁLOHA a spousta dalších výhod!

Právě
v prodeji!

www.blue-style.cz

226 036 036

Nabídky jsou časově a kapacitně omezeny. 
Více na www.blue-style.cz 

BS Inz e15 225x103.indd   1 20/06/2019   13:59:01
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PRIDE. Účastníci loňské Prague Pride na Václavském náměstí.
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OSN vyzývá ke změně 
využívání půdy

V boji proti globálnímu 
oteplování už nestačí jen 
omezit emise CO2  produkova-
ného v energetice či dopravě, 
potřeba je také snížit emise 
skleníkových plynů, které 
produkuje člověk v zeměděl-
ství a při dalším využívání 
půdy. Vyplývá to z aktuální 
zprávy panelu OSN pro 
změny klimatu – na snímku 
jeho šéf Hoesung Lee. Vedle 
posunu ve využívání půdy se 
ve zprávě doporučuje také 
změna stravování, konkrét-
ně snížení spotřeby masa. 
 více E15.cz

Kyrgyzský exprezident  
vzdal souboj s policií 

Bývalý kyrgyzský prezident 
Almazbek Atambajev, který 
je podezřelý z podvodného 
a korupčního jednání, se po 
dvoudenním obléhání své 
rezidence těžkooděnci vzdal 
policii.   více E15.cz 

Firma tajně sbírala  
data z Instagramu

Kombinací nedostatečného 
dohledu a chyb v nastavení 
své sociální sítě umožnil 
Instagram partnerské firmě 
HYP3R ze San Franciska 
shromáždit velké množství 
uživatelských dat včetně 
údajů o poloze a fotografií.   

Ruský regulátor začal 
vyšetřovat Apple

Ruský antimonopolní úřad za-
hájil vyšetřování společnosti 
Apple. Podezírá ji, že zneužívá 
dominantního postavení 
na trhu v souvislosti s aplika-
cemi pro operační systém iOS. 
Na Apple si stěžovala ruská 
společnost Kaspersky Lab. /čtk/

Krátce

6 | TRHY & ZAHRANIČÍ

„Jsme všem jejím pracovní-
kům vděční za jejich přístup, 
díky kterému jsme se mohli 
vždy cítit komfortně jako 
doma,“ uvedli ve společném 
prohlášení. „Netflix nicméně 
vybudoval něco ohromují-
cího a bezprecedentního. 
Je nám ctí, že nás přizvali 
ke spolupráci,“ dodává autor-
ská dvojice. 

Boj o tvůrce  
Game of Thrones 
vyhrál Netflix
Jan VÁVRA

David Benioff a Daniel Brett 
Weiss, kteří stojí za úspěš-
ným seriálem Hra o trůny, 
budou v příštích letech 
exkluzivně spolupracovat 
se streamovací platformou 
Netflix. Ta se stala vítězem 
„streamovací války“, jak 
přetahovanou o autorskou 
dvojici tituluje portál CNBC. 

Netflixu se podařilo přebít 
nabídky Amazonu i Disney. 
Podrobnosti kontraktu ofi- 
ciálně zůstávají utajené, 
podle zdrojů webu Holly-
wood Reporter ale hodnota 
ujednání dosahuje 200 mi-
lionů dolarů, v přepočtu 
4,6 miliardy korun.  Za ně má 
Netflix získat příslib exkluziv-
ní tvorby pro svůj videportál. 
Benioff s Weissem tak opou-
štějí HBO, která Hru o trůny 
vysílala prostřednictvím své 
digitální služby HBO Go.

Její seriál Hra o trůny 
překonal několik rekordů. 
S průměrným rozpočtem 
15 milionů dolarů na jeden ze 
šesti závěrečných dílů se stal 
vůbec nejdražším v dějinách. 
Současně je ale nejoceňo-
vanějším seriálem v historii 
televizních cen Emmy.

V rámci ankety se daří 
kontroverzní osmé řadě Hry 
o trůny. Získala 32 nominací, 
což překonalo dosavadní 
rekord 27 nominací, které měl 
v roce 1994 kriminální seriál 
Policie New York. Ceny budou 
uděleny 22. září. 

Úspěch Hry o trůny se oče-
kával, ačkoli poslední řada se 
řadě fanoušků nelíbila, takže 
v petici žádali její přetočení. 
Drama získalo nominaci i v klí-
čových kategoriích, jako jsou 
nejlepší dramatický seriál, nej-
lepší herečka v dramatickém 
seriálu (Emilia Clarkeová) či 
nejlepší herec v dramatickém 
seriálu (Kit Harington).

Hodnota ujednání 
dosahuje 200 milionů  
dolarů, v přepočtu 
4,6 miliardy korun.

Kurzovní lístek ČNB  Platnost od 8. 8. 2019 Akcie na pražské burze 8. 8. 2019

Název Kurz [Kč] Změna  

AVAST 92,00    0,55 % 

CETV 107,00    0,94 % 

ČEZ 516,00    0,19 % 

Erste Bank 790,00    0,51 % 

Kofola 306,00    0,33 % 

KB 835,00    0,54 % 

Moneta 77,15    1,25 % 

O2 CR 216,50    -1,81 % 

Pegas 702,00    0,29 % 

Philip Mor. ČR 13 600,00    0,15 % 

TMR 810,00 0,00 %

VIG 567,00 0,09 %

Celkový objem  
(v tisících korun)

305 680

Země Množství Kurz

Austrálie 1 15,645

Čína 1 3,270

Dánsko 1 3,456

EMU 1 25,790

Chorvatsko 1 3,494

Japonsko 100 21,740

Kanada 1 17,341

Maďarsko 100 7,933

Norsko 1 2,574

Polsko 1 5,966

Rusko 100 35,261

Švédsko 1 2,398

Švýcarsko 1 23,613

Turecko 1 4,203

USA 1 23,041

Velká Británie 1 27,997

14. 9. 
19. 10. 

9. 11. 

○ Zoo Brno 
○ Praha Divoká Šárka 
○ Říčany u Prahy 

Každý závodník  
dostane 

funkční tričko 
 Columbia 

zdarma!

Běž na www.isportlife.cz 
Závody 
a dárky 
pro děti
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NĚMECKÝ VÝROBCE sportovního oblečení a obuvi Adidas 
ve druhém čtvrtletí zvýšil tržby o čtyři procenta na 5,51 miliardy eur, 
v přepočtu 142,1 miliardy korun. Trh ale čekal víc. Hlavním důvodem 
je výrazné zhoršení tržeb ve fotbalové kategorii, rok po mistrovství 
světa. Firma uvedla, že ve druhém pololetí očekává zlepšení díky 
zotavení značky Reebok a zastavení poklesu prodeje v Evropě.
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ZKLAMÁNÍ



14. 9. 
19. 10. 

9. 11. 

○ Zoo Brno 
○ Praha Divoká Šárka 
○ Říčany u Prahy 

Každý závodník  
dostane 

funkční tričko 
 Columbia 

zdarma!

Běž na www.isportlife.cz 
Závody 
a dárky 
pro děti
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Kancléřka Merkelová  
se obává zelené konkurence

N ěmecká vláda 
chystá na září 
velký reform-
ní balík. Mělo 
by jít o sys-
tém opatření, 

která pomohou Německu snížit 
do roku 2050 produkci CO2 
o 80 až 95 procent oproti úrov-
ni z roku 1990, jak se zavázalo 
v pařížské dohodě. Kancléřka 
Angela Merkelová nyní tlačí 
na to, aby snížení bylo ještě 
razantnější. Bojí se totiž růstu 
popularity zelených a chce 
vyjít vstříc veřejnosti, která 
masově podporuje protesty 
mládeže za lepší klima Fridays 
for Future. Ty otevřeně podpo-
řili už i odboráři. Šéf ver.di, 
druhé největší odborářské cen-
trály v Německu, Frank Bsirske 
se osobně za protesty postavil: 
„Ne že bychom dělali přímo 
nějakou stávku, ale na další 
demonstraci za lepší klima 
půjdu a vyzvu k tomu i kolegy,“ 
prohlásil Bsirske, jehož ver.
di sdružuje přes dva miliony 
odborářů.

Co by to vše znamenalo pro 
německou ekonomiku, je jas-
né: ohromné výdaje na vývoj 
a výrobu nových technologií 
ve výši několika bilionů eur.

Poradenská firma Boston 
Consulting Group (BCG), 
která dlouhodobě pracuje pro 
německou vládu, odhaduje 

náklady na 1,5 až 2,3 bilionu 
eur. Aby Německo tyto ambi-
ciózní cíle splnilo, muselo by 
například prudce otočit kormi-
dlem a začít přecházet plošně 
na elektrická auta. V tomto 
směru má Merkelová velkou 

podporu Volkswagenu, který 
investuje do vývoje elektro-
mobilů velké sumy a považuje 
je za nejvyšší prioritu. Přesto 
dosáhnout toho, aby za 30 let 
80 procent aut v Německu 
jezdilo na elektřinu, se zdá být 
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skoro nemožné. Německý  
hospodářský deník Handels- 
blatt citoval ještě další odhady 
konkrétních výdajů ze zatím 
nezveřejněné studie BCG pro 
vládu, které jsou ještě mohut-
nější. Německo by kupříkladu 
muselo trojnásobně zvětšit 
výkon větrných a slunečních 
elektráren a rozvést kvůli síti 
dobíječek na auta asi osm tisíc 
kilometrů kabelů. 

Vláda se při tvorbě nové 
klimatické hospodářské 
strategie zřejmě nebude moci 
spolehnout na navrhovanou 
uhlíkovou daň. Tu totiž podle 

posledních průzkumů dvě 
třetiny Němců odmítají. Změny 
v boji za lepší klima ale masově 
podporují, myslí si však, že 
je vláda i společnost lépe 
zvládnou veřejnou podporou 
některých oblastí.

Na té už vládní velká koalice 
pracuje třeba na německých 
drahách. „Chystáme nové 
stanovy společnosti, které by 
měly méně zohledňovat zisk 
a více po vedení chtít, aby 
provozovalo moderní železnici. 
Abychom splnili klimatické 
cíle, musí být nabídka na ko-
lejích mnohem lepší,“ řekl 
zástupce šéfa parlamentní 
frakce sociálních demokratů 
Sören Bartol. I sám Bartol ale 
přiznal, že pro vylepšení a roz-
šíření nabídky jsou potřebné 
rozsáhlé investice. Kolik je 
vláda ochotna do železnice 
jako nízkouhlíkové dopravy 
investovat, se ukáže již v září. 
To už by mělo být jasné, zda 
Němci v boji za lepší klima 
vyrazí konzervativnější, nebo 
radikálnější cestou.

Dvě třetiny Němců odmítají 
uhlíkovou daň. Změny v boji 
za lepší klima ale masově podporují.

stranu připravil 
Petr 
FISCHER
spolupracovník 
redakce

Německo letos slaví 30 let 
od pádu Berlínské zdi, a tak 
se média plní studiemi, co že 
se za ty tři desítky let změnilo 
a co je ještě třeba udělat. 
Výstupy moc pozitivní nejsou, 
východní část země si sice 
ekonomicky výrazně polep-
šila, ale dohnat své bohatší 
příbuzné na západě se jí nepo-
dařilo. Zejména při průjezdu 
zeměmi na sever od Berlína 
si i český turista povšimne, že 
infrastruktura má jiný vzhled 

než třeba v Bavorsku a čerpací 
stanice nedaleko Halle dost 
jinou nabídku, než na jakou 
jsou motoristé zvyklí u Frank-
furtu nad Mohanem.

Existují ale i změny, které 
asi nikdo nečekal. Zatímco 
od otevření hranic přišlo 
východní Německo o více 
než 2,5 milionu obyvatel, 
kteří utekli za prací na západ, 
v loňském roce poprvé díky 
vnitřní migraci přibylo lidí 
ve východních zemích, jinak 

řečeno: na východ dnes míří 
více Němců ze západu, než 
kolik jich odchází z východu 
na západ. Jde sice pouze 
o rozdíl pěti tisíc lidí, ale i tak 
už někteří sociologové hovoří 
o „návratu domů“. Nedá se 
samozřejmě čekat, že se brzy 
zaplní vyprázdněná sídliště 
v řadě měst bývalé NDR, ale 
nějaký nový pohyb to je.

Časopis Spiegel přišel ještě 
s jedním objevem. Ženy, které 
po pádu zdi přicházely za pra-

cí do západního Německa, 
byly často překvapeny tím, 
jak málo emancipované tamní 
ženy jsou. Stát blahobytu jako 
by chtěl udržovat rozdělení 
rolí: ženy doma, muži v práci. 
Není asi s podivem, že tyto 
zkušenosti pocházejí hlavně 
z katolického Bavorska. Dnes 
je v této nejbohatší spolkové 
zemi boom poptávky po škol-
kách, jeslích a po částečných 
úvazcích žen. A pak že západ 
v ničem východ nedohání… 

Dohnat západ, dohnat východ

2,5
milionu lidí odešlo 
od otevření hranic 

z východního  
Německa za prací  

na západ.
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O dvou 
koaličních 
krizích
Jako by si politici potřebovali 

líné letní měsíce zpestřovat 
alespoň koaličními spory. 
Po otřesech ve vládní koalici 
se skřípot ozývá i ze spojů, 
které drží pohromadě koalici 
v Praze. Příčiny obou sporů 
jsou různé, ale jedno mají 
vládní i pražská koalice 
společné – obě vznikly jako 
křehká spojenectví, která 
narážejí na limity vazeb, jež 
je drží pohromadě. Koalice 
ANO a ČSSD funguje na jed-

Komentář

Chceme dát možnost milionu lidí, 
aby i oni mohli využít příspěvky na 
stravování... Navíc stravenka, která 
propadne, se celá stává čistým pří-
jmem stravenkáře, uvedla ministryně 
financí Alena Schillerová (za ANO). 
str. 3

noduchém principu. Morální 
otázky spojené se spoluprací 
s trestně stíhaným premiérem 
v kolosálním střetu zájmů 
je ČSSD ochotná ignorovat, 
dokud je jejich naléhavost pře-
bíjena štědrým rozdáváním 
peněz voličům. To funguje 
přesně do chvíle, než peníze 
dojdou. To se děje právě teď. 
Úporná snaha hlavy státu 
ukázat, kdo je v české politice 
pánem, věci samozřejmě 
nepomáhá.

S pražskou koalicí je to 
složitější. Hnutí ANO bylo 
po působení Adriany Krnáčo-
vé v čele metropole vnímáno 
v povolebních jednáních 
jako toxické. ODS sice volby 
v Praze vyhrála, ale její pověst 

z dob minulých jí ubrala 
na koaličním potenciálu. A tak 
matematická nutnost koalice 
tří stran vehnala do nesouro-
dého spojenectví Piráty, Spo-
jence pro Prahu vedené Jiřím 
Pospíšilem a Prahu sobě Jana 
Čižinského. Proti síle vazeb 
tvořených nemožností sestavit 
obhajitelnější koalici začala 
naplno působit síla ideolo-
gických rozporů a odlišných 
pohledů na politiku.

Pohledy na styl vládnutí 
se střetly naposledy ve sporu 
o šéfa Pražské plynárenské. 
Zatímco Čižinský a Pospíšil 
jsou zvyklí na tradiční hledání 
kompromisů v politických 
jednáních, Piráti chtějí stavět 
na odiv svůj radikalismus 

a řádí v městských firmách 
jako černá ruka. I kdyby to 
bylo nastokrát oprávněné, 
takhle koaliční vládnutí prostě 
nefunguje.

Ideologický rozpor je dobře 
patrný v otázce počítání 
prázdných pražských bytů 
přes sledování elektroměrů 
a při debatě o vyšší dani 
z nevyužívaných bytů. TOP 09 
takové nápady samozřejmě 
děsí, přesto si je Piráti nedo-
kážou odpustit.

A pak je tu faktor Jiří Po-
spíšil. Toho na podzim čeká 
těžká obhajoba pozice šéfa 
TOP 09. Jako znovuzvolený 
europoslanec toho zatím ne-
mohl moc předvést a v Praze 
je jen řadovým zastupitelem, 

přesto se potřebuje zviditelnit 
a vymezit. Což se mu mno-
hem lépe dělá během koaliční 
krize než v běžném denním 
provozu magistrátu.

Všechny strany v obou 
koalicích mají také spous-
tu dobrých důvodů v nich 
zůstat. Proto je možné, že 
své současné smyky vyberou. 
Hlubší strukturální problémy 
ale nikam nezmizí a je jen 
otázkou času, kdy vyhřeznou 
na povrch znovu.

 
 
 
Martin  
ČABAN



10 | PROFIL ŠÉFA FIRMY GAIA JIŘÍHO RYŠAVÉHO

Tajemný  
český boháč  
v Americe
Netflix, HBO, 

Amazon 
Prime 
nebo Hulu. 
Streamovací 
služby po-

stupně mění způsob, jakým 
lidé sledují filmy a seriály. 
Jednu takovou platformu 
založil i emigrant Jiří Ryšavý, 
zenový mnich a jeden z 
nejúspěšnějších českosloven-
ských rodáků ve Spojených 
státech. Jeho platforma se 
jmenuje Gaia a nabízí převáž-
ně videa, rozhovory a semi-
náře se spirituálními tématy. 
Ve druhém letošním kvartálu 
vzrostl počet jejích předpla-
titelů meziročně o 26 pro-
cent na více než 582 tisíc, 
tržby stouply oproti loňsku 
o 32 procent na 13,2 mili-
onu dolarů. Obchoduje se 
na americké technologické 
burze Nasdaq a její tržní 
hodnota aktuálně činí zhruba 
105 milionů dolarů.

Ze sportovce 
podnikatelem  

Přestože je Ryšavý bezpo-
chyby jedním z byznysově 
nejúspěšnějších krajanů 
v zahraničí, v Česku se o něm 
neví. V mládí byl šikovným 
atletem. Když mu bylo dvaa-
dvacet let, vyhrál mistrovství 
ČSSR v běhu na čtyři sta 
metrů. Šampionátu se tehdy 
zúčastnila celá republiková 
špička včetně finalistů z olym-
pijských her v Montrealu. 
Tam už Ryšavý reprezentovat 
nemohl, protože se zranil.

Za domácí pražský 
atletický klub Slavia ale 
nastoupil ještě v roce 2004. 
„Prostě se objevil a rozhodl 
se, že si z nostalgie zaběhne 
jedno ligové kolo, bez bodů 

Zásadní 
přísadou jeho 
úspěchu je 
neustálý vývoj 
a schopnost 
udržet se na 
aktuální vlně. 
Je to vlastnost, 
která ho spojuje 
s manažery  
typu Steva 
Jobse.

Kresba Břetislav Kovařík
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pochopitelně. V mládí to byl 
skvělý závodník a jedno ze tří 
želízek našeho klubu. Dobře 
běhal čtyřstovku i běh na sto 
deset metrů,“ řekl deníku E15 
nynější předseda oddílu ASK 
Slavia Praha Josef Šrámek.

Skromné začátky

Po promoci na pražském 
ČVUT, což bylo na začátku 
osmdesátých let, získal 
povolení k zahraničnímu 
výjezdu a do vlasti se už 
nevrátil. Prvních několik 
měsíců strávil cestováním 
po světě, místo postele mu 
sloužily lavičky v parcích, 
ale myšlenky na založení 
firmy ho neopouštěly. „Bez 
peněz jsem prošel spous-
tu zemí, nemluvil jsem 
tamním jazykem, nemohl 
jsem jít do hotelu… To mě 
ale naučilo, že se dá vždy 
začít od nuly,“ řekl později 
v jednom z mála rozhovorů, 
které v životě dal. Nakonec 
se usadil v coloradském 
stotisícovém městě Boulder, 
kde pracoval v tiskárně 
za 3,35 dolaru na hodinu.

I z toho mála vydělaných 
peněz si zvládal dát část 
bokem. Když pak našetřil 
šest stovek dolarů, rozhodl 
se, že založí vlastní firmu. 
Jeho Transformational Eco-
nomy (Transecon) prodávala 
recyklovaný papír a dařilo se 
jí. Za první rok vygenerovala 
zisk sto tisíc dolarů před 
zdaněním, z toho zhruba 
třetinu investoval Ryša-
vý do startu společnosti 
Crystal Market, která na-
bízela přírodní potraviny 
a v prvním roce dosáhla 

obratu 2,5 milionu 
dolarů. Firmu nakonec 
za 300 tisíc dolarů pro-
dal manželům Michaelu 
Gilliandovi a Elizabeth 

Cookové, kteří řídili síť 
potravinových maloobcho-

dů Wild Oats Market.

Korporátní expres

Zlom v jeho podnikání přišel 
v roce 1986, kdy za sto dolarů 
koupil boulderskou prodejnu 
kancelářských potřeb a roz-
hodl se, že v tomto podnika-
telském segmentu udělá s fir-

mou, kterou pojmenoval 
Corporate Express, díru 
do světa. Inspirací pro něj 
byl americký obchod-

ník Sam Walton, zakladatel 
obchodního řetězce Walmart 
a také autor motivační knihy 
Made in America. „Malé 
obchody jsou předurčeny 
k tomu, že jednou zmizí, ale-
spoň v tom počtu, ve kterém 
kdysi existovaly. Celá věc je 
totiž vedena zákazníky a ti 
si mohou svobodně zvolit, 
kde budou nakupovat,“ píše 
Walton.

Právě tím se Ryšavý, který 
byl v roce 1994 nominován 
na cenu Podnikatel roku 
prestižního magazínu Inc., 
inspiroval. Snažil se vy-
tvořit velký podnik, který 
bude prodávat levněji než 
konkurence a díky informač-
ním technologiím pracovat 
efektivněji. To se dařilo 
a Corporate Express rychle 
rostl. Zhruba po dvou letech 
od jeho založení se k Ryša-
vému připojil další emigrant 
z Československa – počíta-
čový expert Pavel Bouška, 
který měl softwarovou firmu 
v Mnichově. „Do vlasti už 
jsem se nemohl vrátit a Jirka 
byl jediný, koho jsem měl. 
Jednou odpoledne jsem mu 
zavolal, že vyrážím na cestu 
za ním,“ vzpomínal Bouška.

V roce 1992 dosáhly tržby 
firmy Corporate Express 
420 milionů dolarů a o dva 
roky později vstoupila 
na burzu Nasdaq. Po vzoru 
Walmartu se dostala mezi 
americké společnosti s nej-
větším obratem – do žeb-
říčku Fortune 500. V roce 
1998 ji za 2,3 miliardy dolarů 
koupila nizozemská společ-
nost Buhrmann.

Za Ryšavým jsou podle 
investora Scotta Millera 
z Green Heaven Road Capital 
vidět výsledky, kterých jen 
tak nějaký generální ředitel 
nedosáhl. Zásadní přísadou 
jeho úspěchu je neustálý 
vývoj a schopnost udržet 
se na aktuální vlně. Je to 
vlastnost, která ho spojuje 
s manažery typu Steva Jobse.

Úspěch v katalogu

Výjimečnost bývalého atleta 
potvrzuje i úspěch jeho ži-
votního díla, firmy Gaiam. Ta 
byla původně součástí Tran-
seconu. Klíčová pro ni byla 
akvizice společnosti Seventh 
Generation, která prodá-
vala ekologicky udržitelné 
produkty a čtyřikrát ročně 

vydávala katalog, z něhož si 
je mohli zákazníci objedná-
vat. Fungovalo to na stejném 
principu jako například ka-
talogový prodej firem Quelle 
nebo Neckermann.

Díky tomu začala firma Ga-
iam růst, její obrat se zvýšil 
z 229 tisíc dolarů v roce 1991 
na 8,4 milionu v polovině 
devadesátých let. Firmu silně 
ovlivnila kniha The Cultural 
Creatives: How 50 Million Pe-
ople Are Changing the World, 
která nabádá Američany 
právě k takovému životnímu 
stylu, jaký nabízel Gaiam.

Díky tomu společnost rost-
la raketovým tempem, v roce 
1998 už byla podle magazí-
nu Inc. desátou nejrychleji 

rostoucí americkou kor-
porací s třicetimilionovým 
obratem a téměř sedmi sty 
tisíci zákazníků. Na podzim 
se Ryšavý rozhodl rezignovat 
na pozici šéfa firmy Corpo-
rate Express a naplno se 
věnoval Gaiamu.

Ve streamu je 
budoucnost

Na začátku nového milénia 
se firma pomalu přeoriento-
vávala na mediální produkci. 
Její nabídku obohatily DVD 
návody na cvičení jógy i pro-
dukce vlastních televizních 
pořadů zaměřených na du-
chovno a kontakt s přírodou. 
Díky tomu se staly hvězdy 

i z jejích instruktorů, jeden 
z nich – Rodney Yee – se 
objevil i ve slavné talk-show 
Oprah Winfreyové.

Dnes už společnost funguje 
pod jménem Gaia, které zís-
kala od řecké bohyně Země, 
a jejím primárním byznysem 
je streamovací služba. Gaia 
TV má v nabídce asi osm tisíc 
ezoterických a duchovních 
videí, na kterých vystupuje 
například americký herec, 
komik a aktivista Russel 
Brand. Platforma aktuálně 
funguje ve 185 zemích světa.

CEO z lesa 
s milionovým platem

Československý rodák žije už 
léta na obrovském pozemku 
nad městem Boulder. Často 
spí venku, kde se věnuje 
zenové meditaci, a vodu 
odebírá jen z vlastního 
pramene. Už v době, kdy 
šéfoval společnosti Corporate 
Express s hodnotou přesa-
hující 4,5 miliardy dolarů, 
Ryšavý neměl ani splachovací 
záchod. „Má jen kadibudku. 
Věřte mi, používala jsem ji. 
Když jsem u něj byla, pozval 

mě na večeři, ale vegetarián-
ské jídlo připravované na ote-
vřeném ohni jsem odmítla,“ 
napsala v roce 1998 redaktor-
ka magazínu Fortune Patricia 
Sellers.

Přestože žije v lese, není 
podle investora Scotta Mille-
ra žádným „jednorožcem“, 
který se jen dobře naučil 
práci v Power Pointu. „Je to 
imigrant ze socialistického 
Československa, který přišel 
do Spojených států doslova 
bez groše a svůj podnika-
telský talent prokázal již 
několikrát. Založil potravi-
nářskou firmu a ta se stala 
součástí sítě retailových pro-
dejen Whole Foods Market. 
Také odstartoval Corporate 
Express a dokázal, že prodej 
kancelářských potřeb může 
být obrovským byznysem,“ 
napsal Miller v dopisu pro 
investory, kde vysvětluje, 
proč se vyplatí Gaiu sledovat 
hlavně na burze.  

Ryšavého mnohdy kon-
troverzní názory lze vidět 
i na dokumentu Tajemství 
vody, který režíroval. Na me-
zinárodní filmové databázi 
IMDB má snímek nelibé 
hodnocení 5,1 hvězdičky. 
„Tento pseudovědecký film 
je určen pro každého, kdo 
je ochoten věřit čemukoli 
nebo nemá čas na to, aby 
si informace ověřil,“ kriti-
zuje film uživatel Thomas 
Szoke. A stejně jako Ryšavý 
je terčem kritiky i jeho Gaia 
TV. Té je často vyčítáno šíření 
konspiračních teorií nebo 
vysílání falešných materiálů 
o mimozemšťanech. I tak se 
ale najde dostatek lidí, kteří 
si jsou ochotni za ezoterickou 
streamovací službu zaplatit 
necelých 12 eur měsíčně.

Za svou práci v Gaie bere 
zenový mnich nemalé pení-
ze. Data serveru Simply Wall 
Street ukazují, že byl loni 
s platem 1,7 milionu dolarů 
vysoko nad mediánovou 
mzdou ředitelů podobně 
velkých společností. To ale 
podle autorů analýzy nemusí 
akcionáře trápit. „Většinu 
investorů těší, že firma kaž-
doročně zvyšuje tržby i počet 
předplatitelů.

Československý rodák žije už 
léta na obrovském pozemku nad 
městem Boulder. Často spí venku, 
kde se věnuje zenové meditaci.

 
 
připravil 
Martin   
ŠTORKÁN

• Narodil se 30. 4. 1954 v Praze.

• Vystudoval pražské ČVUT.

• Na začátku osmdesátých 
let emigroval do Spojených 
států, nedlouho poté se usadil 
v coloradském městě Boulder, 
kde založil svou první firmu 
Transformational Economy.

• V roce 1986 založil prodejce 
kancelářských potřeb 
Corporate Express, kterého 
o dvanáct let později koupila 
nizozemská společnost 
Buhrmann za 2,3 miliardy 
dolarů.

• Je zenovým mnichem, žije 
v lese a jeho příjem v loňském 
roce činil 1,7 milionu dolarů.

Jiří  
RYŠAVÝ (65)



V zapadlém pohraničí se nachází soubor staveb, jež nemají v republice 
obdoby. Jsou unikátní, přesto mnohé chátrají. Vydat se lze i do přilehlých 
vesniček a okolní přírody, která je jako vše na Broumovsku okouzlující. 

Věra SYCHROVÁ
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JEN KOUSEK od Adršpachu leží vesnice Zdoňov. Žlutá trasa vede 
na Křížový vrch. Po nenáročném výstupu lesem a skalami, které 
lemuje křížová cesta, se otevírá nádherná vyhlídka na Adršpašské 
skalní město a obec Adršpach.

K LÁKADLŮM hojně navště-
vované stolové hory Ostaš patří 
až 40 metrů vysoké pískovcové 
věže a spletité skalní labyrinty.

Těžko uvěřit, že před osmi 
stoletími byla oblast Brou-
movska pustá a neobydlená. 
V roce 1213 ji král Přemysl 
Otakar I. daroval řádu bene-
diktinů, aby ji zalidnili a zve-
lebili. Vydali jsme se po sto-

pách slavných barokních 
architektů Kryštofa a Kiliána 
Ignáce Dientzenhoferových, 
kteří v 18. století do zdejší 
krajiny vetkli jedenáct uni-
kátních kostelů. 

RUPRECHTICE
Cesta na Špičák

Kostel svatého Jakuba 
Většího v Ruprechticích 
slouží jako výchozí bod 
cesty na Ruprechtický Špi-
čák, nejvyšší vrchol české 
části Javořích hor. U kostela 
vede žlutá turistická trasa. 
Ve zvonici se nachází zvon 
August z roku 1663, který 
si režisér Jiří Strach vybral 
do minisérie Ďáblova lest. 
Zalesněný vrch Ruprechtic-
ký Špičák se zvedá do výšky 

880 metrů kousek za vesni-
cí. Z rozhledny na vrcholu 
je krásný výhled na celé 
Broumovsko s dohledem až 
na Krkonoše a Orlické hory. 
Javoří hory jsou turisty spíš 
opomíjené, a tak tu nikoho 
neruší davy lidí. Doporuču-
jeme projít si celý hřeben 
Javořích hor, anebo alespoň 
jeho část. 

BOŽANOV
Na stolové hory

Jakmile se sejde po silnici 
od Broumova na Božanov, 
kostel svaté Marie Magdaleny 
s růžovou omítkou bude to 
první, čeho si lze ve vesnici 
všimnout. Z Božanova je to 
jen malý kousek na stolové 
hory Božanovský Špičák 

a Koruna. Na Božanovském 
Špičáku jsou k vidění skalní 
útvary připomínající vel-
blouda, želvu, ještěra, kočku 
nebo hřiby. Z vrcholu je 
výhled na Broumovsko a také 
na polskou stolovou horu 
Velká Hejšovina.

Méně známou stolovou 
horou je Koruna přímo nad 
Božanovem (769 metrů nad 
mořem). Ani sem mnoho 
lidí nechodí. I z ní je krásný 
výhled na polské pohraničí. 
Oblíbená turisty i fotografy je 
také pětimetrová Kamenná 
brána.

ŠONOV
Za pseudosopkou

Kostel svaté Markéty si jako 
jediný z celé broumovské 
skupiny udržel osamocenou 
polohu bez okolní zástavby, 
jak si to přáli jeho architekti. 
Stejně jako ostatní kostely 
i šonovský svou orientací 
směřuje k Broumovskému 
klášteru a tvoří tak v krajině 
navigaci.

Vydat se lze ze Šonova 
po modré turistické znač-
ce směrem na takzvanou 
Šonovskou pseudosopku. 
Cesta po květnatých lukách 
vede až na vyhlídku pod 
Malou Homolí patřící k těm 
nejkrásnějším, a přesto méně 
známým na Broumovsku. 
Jako na dlani budou kos-
tel v Šonově, Broumovský 
klášter, polské stolové hory 
a Broumovské stěny.

Za poklady 
Broumovska 
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Více tipů na cesty v časopise

CESTOU NECESTOU. Divočina 
v adršpašském pohraničí.

HVĚZDA
Skalní divadla

Mezi stavbami broumovské 
skupiny není žádná, jež by 
byla známější a navštěvo-
vanější než kaple Panny 
Marie Sněžné na Hvězdě 
v Broumovských stěnách. 
Dříve tu byl pouze dřevěný 
kříž s pozlacenou hvězdou 
z Broumovského kláštera, 
která pocestným ukazovala 
cestu. Od roku 1733 její úlohu 
převzala pozlacená hvězda 
na vrcholku kaple z dílny Ki-
liána Ignáce Dientzenhofera. 
Z ochozu, jenž ke kapli přilé-
há, je krásný výhled na okolí. 
Při procházce skalami čekají 
návštěvníky nádherná skalní 
divadla, například v Kovářově 
rokli, a také mnoho výhledů, 
například ze Supího hnízda.

BROUMOV
Ohnisko třicetileté války

Na místě nenápadného 
kostela svatého Václava se 
psala historie. Broumovští 
protestanti tu po vydání 
Rudolfova majestátu v roce 
1609, zaručujícího nábožen-
skou svobodu, začali stavět 
svůj kostel. Opat Broumov-
ského kláštera byl ale proti 
a nařídil ho uzavřít. Pobou-
ření protestanti vyvolali 
vlnu událostí, která společ-

ně s pobořením kostela 
v Hrobech vedla v roce 1618 
k pražské defenestraci, a tím 
začala první etapa třicetileté 
války. Během ní luteránský 
kostel vyhořel. Stejný osud 
stihl i kapli svatého Václava, 
jež ho nahradila. Současný 
kostel tu stojí od roku 1729.

BEZDĚKOV
Jedinečné haltýře

Výjimečný polohou i postave-
ním. Kostel svatého Prokopa 
jako jediný ze skupiny ne-
spadá geograficky do okresu 
Broumov, jeho výstavba ale 
souvisí s působením bene-
diktinů v oblasti. Projít lze 
od kostela krásnou lipovou 
alejí z roku 1870. Zajímavostí 
jsou studny nazvané jako hal-
týře či džbery. V místě vývěru 
podpovrchové vody stékající 
po podloží byly vyhloubeny 
jámy, obezděny, zaklenuty 
a následně zastřešeny. Dva za-
chovalé haltýře prošly v roce 
2000 opravou. Jen kousek 
od Bezděkova leží městys 
Machov, který je ideálním 
výchozím bodem pro výlety 
na nedaleké polské stolové 
hory i s dominantou Velkou 
Hejšovinou. Machov je přímo 
pod stolovou horou Bor, z níž 
je krásný výhled na Broumov-
ské a Polické stěny.

MARTÍNKOVICE 
Osaměle v lesích

Vysoko nad vesnicí Martínko-
vice na návrší nad soutokem 
martínkovického potoka 
a říčky Stěnavy, osaměle 
s lesem za zády, stojí kostel 
svatého Jiří a Martina. Je 
jedinou stavbou broumovské 
skupiny, kterou nevytvořili 
Dientzenhoferové, ale jejich 
předchůdce Martin Allio. Zeď 
kostela je lemovaná křížovou 
cestou z 19. století a obrov-
skými starými lipami. 

VERNÉŘOVICE
Nejstarší zvon

Kostel svatého Michala 
ve Vernéřovicích za první 
i druhé světové války přišel 
o většinu zvonů. Ten nej-
cennější z roku 1600 se však 
podařilo zachránit. Dosud je 
v kostele a je tak nejstarším 
zvonem kostelů broumovské 
skupiny. Má průměr 105 cm, 
výšku 80 cm a jeho koruna 

sloužící k zavěšení je zdobe-
na šesti uchy s neobvyklými 
reliéfy s ženským poprsím. 
Nyní už zvoní pouze výji-
mečně a v jeho sousedství 
v kostelní věži žijí netopýři 
a hnízdí ptáci. 

HEŘMÁNKOVICE
Dvorcové statky

Kostel Všech svatých v Heř-
mánkovicích je dominantou 
obce, kde se nachází několik 
krásných zděných statků 
broumovského typu zná-
mých jako klasicistní dvor-
cové statky. Jejich zdobené 
čelní štíty jsou orientovány 
k silnici a některé z nich 
mají bohaté reliéfy iónských 
a toskánských sloupů. 

VIŽŇOV A OTOVICE

Kostel svaté Anny je zchátralý 
a nepoužívaný. Visí tu zvon 
z roku 1601, jinak z původní-
ho vnitřního vybavení dnes 
nezůstalo v kostele téměř nic. 
Kostel svaté Barbory v Oto-
vicích byl původně v krajině 
úplně izolovaný od civilizace, 
dnes stojí v centru dění, hned 
u místního fotbalového hřiště 
a zároveň u hlavní silnice 
procházející obcí. Jde o jeden 
příklad za všechny, jak kostely 
broumovské skupiny, původ-
ně osamocené, začaly být 
obklopovány okolními domy, 
až se nakonec staly dominan-
tami obcí.

KOSTEL SV. BARBORY v Otovicích byl původně v krajině úplně 
izolovaný od civilizace. Dnes stojí u hlavní silnice procházející obcí.

BROUMOVSKÝ KLÁŠTER počátkem 18. století přestavěli v ba-
rokním slohu Kryštof Dientzenhofer a jeho syn Kilián Ignác.

TAKÉ V ADRŠPAŠSKU lze nalézt místa, kde je klid a málo lidí.



V práci nejraději 
ochutnávám sušenky

Drží několik ocenění včetně Začínajícího 
podnikatele EY za rok 2009 nebo 
Živnostníka roku 2010. Vyzkoušel hodně 
oborů, měl bar, restauraci, kadeřnictví, 
teď už ale víc než deset let provozuje 
úspěšnou rodinnou firmu. „Nejtěžší je 
upéct bezlepkovou sušenku,“ odpovídá 
Jan Zeman, majitel Biopekárny 
Zemanka na jeden z dotazů série 
deníku E15 „15 otázek pro...“ /nos, mag/

 Jaký druh pečiva máte 
nejraději?
Sladkou čokokokosku, ještě 
teplou.

 Takže na otázku 
sladké, nebo slané byste 
odpověděl jednoznačně?
Radši mám slaný.

 Co je u vás v pekárně 
nejsložitější na výrobu?
Jsou to bezlepkové krekry. 
Respektive bezlepkové sušen-
ky. Všechno, co je bezlepko-
vé, je vždycky těžší.

 A nejjednodušší?
Čokokokoska.

 Vaše nejoblíbenější 
místo na světě?
Řecká Kréta.

 Raději New York,  
nebo Londýn?
New York.

 Itálie, nebo Island?
Těžká otázka, ale Itálie.

 Život ve městě, nebo 
na vesnici?

Kombinace. Na vesnici 
u města.

 Kdo vás nejvíc 
rozesměje?
Moje žena.

 Jakou kuchyň máte 
nejraději?
Asijskou.

 Raději kafe, nebo čaj?
Káva i čaj, ale víc kafe.

 Co máte na své práci 
nejraději?
Ochutnávání sušenek.

 Co vnímáte jako svůj 
největší úspěch?
Rodinu a Zemanku.

 Jaké tři věci jsou podle 
vás nejdůležitější pro 
úspěšný byznys?
Poctivost, dodržování slova 
a tah na branku.

 A pro úspěšný rodinný 
život?
Empatie a nechtít toho dru-
hého změnit.

Nejdůležitější 
pro úspěšný 
byznys je 
poctivost, 
dodržování 
slova a tah 
na branku.
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Matka Tereza a další

Co určuje minimalistu? Jak 
daleko musíme zajít při redu-
kování hmotného majetku, 
abychom se mohli nazývat 
minimalisty? Není snadné 
vytvořit přesnou definici 
minimalisty, vždycky se najde 
něco, co jí bude chybět, ale po-
dle mé definice je minimalis-
tou člověk, který ví, co je pro 
něj skutečně zásadní, ten, kdo 
omezí počet svých vlastních 
věcí kvůli tomu, co je pro něj 
opravdu důležité.

Nejsou tu žádná pevně 
daná pravidla. Nedá se říct, 
že budete diskvalifikováni, 
když si necháte televizi nebo 
když budete vlastnit víc než 
sto předmětů, ani že se z vás 
stane minimalista, když se 
toho všeho zbavíte. A zrovna 
tak nemusíte být minimalistou 
jen proto, že se dá všechen váš 
majetek napěchovat do jedno-
ho kufru.

Každý člověk přistupuje 
jinak k prostředí, ve kterém 
žije. Satoši Murakami vede 
život nomáda a nosí si s sebou 
svůj domeček, vlastnoručně 
vyrobený z polystyrenu. 
Keigo Sakacume žádný domov 
nemá, cestuje z místa na místo 
a jediným jeho majetkem je 
nákupní taška.

Mně připadá, že minimalisté 
jsou lidé, kteří vědí, co je pro 
ně skutečně nezbytné, oproti 
tomu, co by mohli chtít jen 
proto, aby na někoho udělali 

dojem, a kteří se nebojí omezit 
vše, co spadá do druhé kate-
gorie.

Pro každého z vás bude 
důležité něco jiného. Jiný bude 
i proces zbavování se všeho 
ostatního. Proto si myslím, 
že neexistuje jediná správná 
odpověď na to, co z člověka 
dělá minimalistu.

Minimalismus není cíl

Omezení počtu věcí, které 
vlastníte, není cíl sám o sobě. 
Myslím, že minimalismus je 
způsob, jak přijít na to, které 
věci jsou pro daného jednot-
livce skutečně důležité. Je to 
prolog k jedinečnému příběhu 
vašeho života. A já bych se 
vám v této knize rád svěřil 
s tím, co všechno si sám mno-
hem líp uvědomuju díky tomu, 
že jsem se zbavil valné části 
svého hmotného majetku.

Chtěl bych se tu ale zmínit 
i o minimalismu v tom, co pře-
sahuje hmotné věci. V součas-
ném rušném světě je všechno 
tak složité, že se minimalis-
mus, ačkoli začal u předmětů, 
šíří i do dalších oblastí.

Je to snaha omezit vše, co 
není zásadní, abychom se 

Když zemřela 
matka Tereza, 
nezanechala 
po sobě nic než 
obnošené sárí, 
jeden kardigan, 
starou tašku 
a prošlapané 
sandály.

mohli těšit z toho, čeho si 
opravdu ceníme. Jde o jedno-
duchou myšlenku, kterou lze 
aplikovat na každou stránku 
našeho života.

Různí se názory na to, kdy 
minimalismus vznikl, kdo 
tento termín razil a koho mů-
žeme pokládat za největšího 
minimalistu všech dob. Neřekl 

bych, že na odpovědích nějak 
zvlášť záleží, ale je zajímavé se 
nad tím zamyslet.

Dávní předchůdci

Domnívám se, že jedním z pří-
kladů dokonalého minimalisty 
byl Steve Jobs. Dalším byla 
matka Tereza. Slyšel jsem, že 
když zemřela, nezanechala 
po sobě nic než obnošené sárí, 
jeden kardigan, starou tašku 
a prošlapané sandály.

O Mahátmovi Gándhím se 
rovněž říká, že po něm zůstalo 
velmi skrovně zařízené obydlí. 
A co teprve starověký řecký 
filozof Diogenes. Prý měl jen 
jeden kus látky, do něhož se 
odíval, a dřevěnou misku – 
a tu jednoho dne rozbil, když 
viděl, jak dítě rolníků pije vodu 
z dlaní.

Jak je vidět, minimalismus 
není žádná novinka. Diogenes 
by se asi dal označit za největ-
šího minimalistu všech dob – 
jedinému kusu látky se jen tak 
něco nevyrovná.

Ale není nutné zacházet 
do takových extrémů, aby-
chom si mohli užívat pohodlí, 
jaké nám minimalismus může 
přinést.
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Danšari a šíření 
moderního minimalismu

Kolem roku 2010 se v Japonsku 
dostaly ke slovu jisté koncep-
ce:

1. danšari, umění zbavovat 
se zbytečných věcí, vyha-
zovat je a loučit se s tím, co 
vlastníme

2. „jednoduchý život“
3. nomádský způsob práce 

a uvažování
V roce 2011 vyšel Zázračný 

úklid od Marie Kondo a stal se 
obrovským hitem. V Japonsku 
se od té doby objevilo mnoho 
minimalistů.

Podle mého skromného ná-
zoru za tím vším stálo několik 
věcí:

1. informační a hmotné 
přetížení

2. vývoj technických vymo-
žeností a služeb, díky nimž 
potřebujeme k životu méně 
věcí než v minulosti

3. velké zemětřesení na vý-
chodě Japonska

Jsem přesvědčený, že to 
všechno jsou klíčové faktory, 
které přiměly lidi přehodnotit 
způsob jejich života.

Fumio Sasaki: Sbohem, věci

Fumio Sasaki 
je spokojený 
minimalista. Ve 
své knize vypráví 
o tom, jak si 
našel víc času pro 
sebe a cítí životní 
vyrovnanost od 
té doby, co se 
zbavil téměř všeho 
svého hmotného 
majetku.

Vážení čtenáři, v průběhu 
prázdninových měsíců vám 
nabídneme úryvky z několika 
knih. Každý týden se jeden titul 
představí pěti ukázkami.

Tento týden představujeme mo-
tivační knihu Fumia Sasakiho 
SBOHEM, VĚCI vydanou pod 
značkou Pragma.

O KNIZE



Foto dne 

Tipy pro volný čas 

OHEŇ A LED. 
Snímek aktivní sopky 
Villarrica nacházející 
se v chilském regionu 
Araucanía sousedícím 
s Argentinou. Vrchol 
sopky ve výšce 
2847 metrů nad 
mořem je pokryt 
trvalým ledem, který 
silně kontrastuje 
s občasnými výtrysky 
žhavého materiálu 
z jejího chřtánu. První 
doložená erupce 
sopky je datována 
do roku 1558, 
poslední nastala 
na konci března roku 
2015.

AUTOMOTO
Veterány 
v Ratibořicích

Osmnácté setkání majitelů 
historických motorových 
vozidel se v sobotu usku-
teční v areálu zámeckého 
parku v Ratibořicích. Vozy se 
k zámku vypraví v 10 hodin 
dopoledne od zoologické 
zahrady ve Dvoře Králové nad 
Labem, příjezd do Ratibořic 
je v plánu po 13.30 hodin.

TRADICE
Pouť s výstupem 
na Sněžku

V sobotu se koná tradiční pouť 
na nejvyšší horu Česka Sněž-
ku. Výstup začne v 8.45 hodin 
od parkoviště u kapličky v Peci 
pod Sněžkou, v 11 hodin se 
setká u Slezské boudy české 
a polské procesí. V poledne 
se bude sloužit mše svatá pod 
širým nebem u kaple sv. Vav-
řince na vrcholu Sněžky.

HUDBA
Festival Hrady 
na Veveří

Patnáctý ročník hudebního 
festivalu České/Moravské 
hrady zavítá dnes a zítra 
také do Veveří. Na programu 
jsou dnes vystoupení skupin 
Sto zvířat, Mydy Rabycad, 
Arakainu s Lucií Bílou nebo 
zpěvačky Anny K., v sobotu 
pak No Name, PSH, Visacího 
zámku či Kryštofa.

HISTORIE
Velkomoravská 
bitva

Obec Modrá u Velehradu 
na Uherskohradišťsku bude 
v sobotu a neděli místem 
čtrnáctého velkomoravského 
festivalu spojeného s bitvou 
Veligrad 2019 – Boj o hradi-
ště. Lidé mohou vidět nejen 
bojové ukázky, ale i sokol-
nická vystoupení, ukázky 
řemesel či dobové tržiště.

GASTRO
Mistrovství ČR 
v sekání sektu

Milovníci sektu a šumivých 
vín se mohou v sobotu vypra-
vit do Valtic, kde se od 
15 hodin koná patnácté 
mistrovství ČR v sekání sektu 
neboli sabráži. Součástí pro-
gramu je také jedna z největ-
ších tuzemských degustací 
šumivých vín či vystoupení 
cimbálové muziky. /duk/
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